
Entrevista a Josep Coll, President de la Cooperativa 

d’Ivars.  

“Amb l’energia renovada del nostre equip i el nostre compromís amb la 

innovació i la sostenibilitat, estem ben posicionats per afrontar els reptes 

futurs.” 

 

El president de la Cooperativa d’Ivars parla de la trajectòria de gairebé 110 anys de 

l’entitat i afronta tres temes clau que afecten la Cooperativa i els seus socis i sòcies. 

Primer, analitza el context de sequera i els efectes del canvi climàtic, la modernització 

dels sistemes de reg, l’assessorament en alternatives de cultiu i la millora de les 

infraestructures del Canal d’Urgell. Segon, aborda les mesures que estan prenent per fer 

front a la crisi de costos i preus que afecta la pagesia, garantint preus justos i oferint eines 

de finançament als socis, així com augmentant la capacitat d’influència per obtenir 

millors condicions en la comercialització. Finalment, examina els reptes específics que la 

Cooperativa ha d’afrontar, com la producció sostenible de pinsos, la gestió de les 

dejeccions ramaderes, la manca de relleu generacional i el reforç del seu paper en 

l’entorn local. 

 

Què representa per a la Cooperativa d'Ivars arribar als 110 anys d'història l’any 2025? 

El nostre pròxim 110è aniversari és un esdeveniment molt significatiu. Des del 1915, la 

nostra Cooperativa ha estat pionera, arrelada en els valors més genuïns del 

cooperativisme. Hem preservat aquests valors mentre ens hem adaptat estratègicament 

a les necessitats canviants del sector agrícola i ramader. És aquest compromís amb els 

nostres valors i la nostra capacitat de resiliència el que ens ha permès arribar fins aquí. 

 

Com descriuria l'evolució de la Cooperativa al llarg dels anys? 

La nostra evolució ha estat contínua i adaptativa. Ens hem enfrontat a molts obstacles, 

però sempre amb l'objectiu de proporcionar el millor suport als nostres associats. Al 

sector agrícola i ramader, mai hi ha dos anys iguals, i aquesta incertesa ens ha fet més 

forts i capaços de reinventar-nos constantment. Ens preparem per al futur amb energies 

renovades, sota el lideratge del nostre nou director general i un equip de persones 

compromeses. 

 

Quines mesures pren la Cooperativa per gestionar la sequera? 



A la Cooperativa d’Ivars sempre hem donat prioritat a la modernització dels sistemes de 

reg a les nostres explotacions. Per això, fa un temps vam introduir una línia de 

finançament especial per als socis que volen millorar els seus sistemes de reg. 

 

Quina importància té la conscienciació sobre el canvi climàtic per a la Cooperativa? 

Som molt conscients dels efectes del canvi climàtic. De fet, al febrer vam tenir una 

xerrada del meteoròleg Francesc Mauri durant la Jornada de Conreus Farratgers, on es 

va parlar sobre la realitat del canvi climàtic i la reducció persistent dels recursos hídrics. 

També, des del Departament Agrícola de la Cooperativa, assessorem els socis en la 

implementació d’alternatives de cultiu, promovent els cereals d'hivern i buscant 

alternatives que requereixin menys aigua durant l’estiu. 

 

Quines són les accions més recents per millorar la gestió dels recursos hídrics? 

Estem compromesos amb la millora de les infraestructures del Canal d’Urgell per 

gestionar millor els recursos hídrics. També invertim en noves tècniques de reg digital 

localitzat per ser més sostenibles. 

 

Com esteu fent front a la crisi de costos i preus que afecta la pagesia? 

A la Cooperativa d’Ivars, des del primer dia hem treballat per complir amb la Llei de la 

Cadena Alimentària, assegurant preus justos als nostres associats i pagant a trenta dies. 

Gràcies a la nostra secció de crèdit i la confiança dels impositors, podem oferir bones 

eines de finançament per a les campanyes. 

 

Quins són els principals reptes a què s'enfronten els agricultors i ramaders enfront de 

la competència estrangera? 

Creiem que és essencial garantir que els titulars de les explotacions puguin guanyar-se 

la vida, sobretot enfront de la competència de productes estrangers que no tenen les 

mateixes regulacions i requisits, cosa que els permeten operar amb menys inversió en 

infraestructures, maquinària o mà d’obra. 

 

Quines estratègies està implementant la Cooperativa per augmentar la seva capacitat 

d'influència? 

La Cooperativa ha de continuar augmentant la seva capacitat d’influència per oferir 

millors condicions als socis, tant en la comercialització del bestiar com en el preu del 

pinso. També és crucial assegurar bons preus en l’adquisició de primeres matèries per 



incrementar el rendiment de les explotacions agrícoles. Això implica mantenir l'esperit i 

els valors de la Cooperativa. 

 

Quines mesures està prenent la Cooperativa per reduir l'impacte ambiental de la 

producció de pinsos? 

Un dels nostres principals reptes és produir pinsos compostos de màxima qualitat amb 

eficiència energètica i minimitzant l’impacte ambiental. Per això, estem implementant 

energies renovables allà on podem, com la instal·lació de panells fotovoltaics a la Granja 

Sena a Valfarta, que permet que aquesta explotació esdevinguin autosuficient en 

matèria energètica, i als edificis de la fàbrica d’Ivars i la seu social de la Cooperativa. 

Invertim en processos productius més eficients energèticament, amb motors més 

eficients o les noves rampes de vapor sec. També promovem el model de segona collita, 

tant en les finques pròpies com en les arrendades i també les dels nostres socis, 

incrementant així el volum de matèries primeres de proximitat que aportem als nostres 

pinsos compostos i reduint la petjada de carboni, alhora que el soci incrementa el 

rendiment de les explotacions. 

 

Com contribueix la producció de pastone a la sostenibilitat i estalvi energètic? 

La producció de pastone, un panís de cicle curt que recol·lectem amb un major grau 

d’humitat i que no passem per l’assecador, sinó que un cop molt l’ensitgem perquè 

fermenti abans d’introduir-lo a la fórmula dels nostres pinsos compostos, ens permet un 

estalvi important en l’ús dels combustibles fòssils, gas o gasoil necessaris per al 

funcionament dels assecadors de cereal, que amb el pastone no es requereixen. De 

retruc, el fet que no emprem els assecadors per a aquest volum de panís pastone, també 

ens estalvia una quantitat important d’emissions de CO2 a l’atmosfera. 

 

Com està afrontant la Cooperativa els canvis en el sector porcí? 

Pel que fa a les explotacions ramaderes, especialment en el sector porcí, treballem per 

afrontar el canvi de model que sofreix el sector i estem fent inversions per facilitar garrins 

sans i econòmics als socis amb granges d’engreix, cosa que pot ajudar a la seva viabilitat 

i continuïtat. També treballem per oferir solucions en la gestió de les dejeccions 

ramaderes, connectant els socis amb projectes d’economia circular com la producció de 

compost o plantes de biogàs. 

 

Quines iniciatives s'estan implementant per fomentar el relleu generacional a les 

explotacions? 

Un altre repte important és la manca de relleu generacional en les explotacions. Per això, 

treballem en diverses iniciatives per fomentar l’activitat agrícola i ramadera entre els 



joves, com línies de finançament específiques i la seva incorporació als òrgans de govern 

de la Cooperativa. Actualment, el nostre Consell Rector ja compta amb tres vocals joves 

de menys de quaranta anys. 

 

Com influeix la Cooperativa en la vida dels seus associats i en la comunitat local? 

La Cooperativa no és només una entitat econòmica, és una part essencial de la comunitat 

local. Els nostres projectes i serveis estan dissenyats per enfortir el teixit social i 

econòmic del territori, proporcionant suport continuat als nostres associats i fomentant 

l’arrelament de les famílies al territori. La nostra missió és ser un motor de progrés, 

ajudant els nostres socis i sòcies a ser més competitius i sostenibles. 

 

Com veu el futur de la Cooperativa d'Ivars en els pròxims anys? 

Veig un futur molt prometedor. Amb l’energia renovada del nostre equip i el nostre 

compromís amb la innovació i la sostenibilitat, estem ben posicionats per afrontar els 

reptes futurs. Continuarem treballant per oferir serveis excel·lents als nostres socis i per 

reforçar la nostra influència en els mercats. Estic segur que la Cooperativa d'Ivars 

continuarà sent un exemple de resiliència i adaptabilitat en el sector cooperatiu. 

 

Josep Coll Reig 

President de la Cooperativa d’Ivars 

 

 


